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Erdély-szerte tüntettek a régiósítási terv ellen
   Az Erdélyi Magyar Néppárt és az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács július 20-án este 
20 órától Erdély 119 településén szervezett 
húszperces tüntetéseket a román kormány 
régiósítási terve és egyéb önkényeskedései 
ellen. A megmozdulások helyszínein a 
szervezők felolvasták azt a kiáltványt, amelyet 
most lapunkban teljes egészében adunk közre:
„A kétharmados parlamenti többséggel 
bíró román kormány azt tervezi, hogy 

átszervezi az ország közigazgatását, és a 
jelenlegi fejlesztési régiókból kiindulva nyolc 
életidegen tartományra osztja fel Romániát. 
Az eljárás ismerős: Bukarestben íróasztal 
mellett eldöntik, hogy Erdély belső régióinak 
határai hol húzódnak, majd a nyakunkra 
ültetnek egy-egy kiskirályt vagy vörös bárót.

Nem hagyhatjuk!

   Ki kell mondanunk: a Kárpát-medence 
„tündérkertje”, Erdély nem Bukarest gyarmata! 
Részei – a Partium, Bánság, Máramaros, 
Mócvidék, Szász Királyföld, Székelyföld – 
Erdély népeinek közös öröksége: önálló 
történetiséggel bíró, sajátos kultúrával, 
hagyománnyal és identitással rendelkező 
természetes régiók. Mi, erdélyi magyarok 
bármiféle felülről diktált közigazgatási 
átalakításnak csak vesztesei lehetünk. Egy 
országnyi őshonos közösségnek a többszintű 

autonómiára vonatkozó, közel negyedszázada 
következetesen kinyilvánított akaratát 
veszi újból semmibe a román hatalom. 
De a felülről kikényszerített átalakításnak 
vesztesei lesznek az erdélyi románok is. 
Nem elég, hogy befizetett adónknak csak a 
töredékét osztják nekünk vissza Bukarestből, 
és évtizedek óta Erdély tartja el Romániát. 
És mit kaptunk érte cserébe? Alig több 
mint 50 kilométer autópályát. Szétvert 

egészségügyet és lezüllesztett oktatást. 
Mérhetetlen, az államigazgatás egészét 
behálózó korrupciót. Európa helyett Balkánt.

Erdély helye a 21. századi Európában van.

      Azt akarjuk, hogy megkérdezésünk nélkül 
soha többé senki ne dönthessen azokról 
a különböző határokról, amelyek között 
élünk és élni fogunk. Autonómiát akarunk! 
Azt akarjuk, hogy a saját sorsunkról mi 
dönthessünk. Azt akarjuk, hogy természeti 
kincseinkkel, adólejeinkkel és emberi 
erőforrásainkkal mi gazdálkodhassunk. 
Erdély nemzeti közösségeinek és természetes 
régióinak belső önrendelkezését akarjuk! 
Túlközpontosított homogén nemzetállam 
helyett modern föderális Romániát 
akarunk! Benne legyen Erdély igazi európai 
nagyrégió! Legyenek nagyvárosai sajátos 
jogállású többnyelvű metropoliszok! Legyen 

hivatalosan is Kolozsvár Erdély fővárosa! 
Legyen Székelyföld egységes autonóm 
közigazgatási régió! Legyen a Partium 
egységes, sajátos jogállású többnyelvű 
közigazgatási régió! Céljaink európai célok 
és elérésükért készek vagyunk valamennyi 
demokratikus eszközt igénybe venni. 
Először tárgyalni akarunk a román kormány 
illetékeseivel Románia természetes régióin 
alapuló területi-közigazgatási reformjáról.

Közben, ha kell, utcára vonulunk.

   Ha másként nem figyelnek szavunkra, 
útlezárásokat tartunk. Ha nem hisznek 
nekünk, helyi népszavazást kezdeményezünk. 
Ha ez sem elég, élni fogunk a polgári 
engedetlenség megannyi eszközével. De a 
jövőnket többé nem tesszük feltétel nélkül 
a bukaresti zavarosban halászó politikusok 
kezébe. Az elmúlt évtizedekben volt alkalmuk 
bizonyítani. Megbuktak. Bebizonyították, 
hogy képtelenek az ország ügyeit jól intézni.
Ráment a jelenünk. Gyermekeink 
és unokáink jövőjét nem adjuk!
Erdély az erdélyieké!”
Elhangzott 2013. július 20-án, Erdély-szerte, 
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács és az 
Erdélyi Magyar Néppárt által kezdeményezett 
tiltakozó megmozdulások alkalmával.

folytatás a 8. oldalon
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értékes válasz 

A budapesti Viktor győzött, nem a bukaresti Victor
              A kormányzó román Szociálliberális 
Szövetséghez (USL) közel álló 
Jurnalul Naţionalban Ilie Şerbănescu 
makrogazdasági szakértő „Viktor győzött, 
nem Victor” címmel értekezik arról, 
milyen eredménnyel járt a nemzetközi 
hitelezőkkel kapcsolatban tanúsított román 
engedékenység és magyar engedetlenség.
       A  szerző úgy látja, hogy Románia hűségesen 
követte a Nemzetközi Valutaalap (IMF) és az 
Európai Bizottság (EB) előírásait, és kizárólag 

a lakossággal fizettette meg a költségvetési 
egyensúly helyreállításának terheit a 
bankok helyett, amelyek a válságot okozták.
             „A bankok megmenekültek, de az 
állam a csőd szélén áll: az IMF-től és EB-
tól felvett pénz a bankokhoz jutott, de a 
kölcsönt és a kamatterheket az adófizetőkön 
hajtják be, azokat még a gyerekeik is 
nyögni fogják” – ecseteli a cikkíró, mit 
jelentett az IMF–EB-segítség, amelynek 
feltételeként a „bukaresti Victornak” túl 
kellett adnia az ország utolsó stratégiai 
létesítményein és indokolatlan mértékben 
meg kellett emelnie az energiaárakat.
                A „budapesti Viktor” nem engedett meg 
ilyesmit, és elhárította az IMF „segítségét”, 
így a feltételeit sem kellett betartania – 
írja Şerbănescu, aki rövid ideig reformügyi 
miniszter is volt a kilencvenes évek végén. 
Kifejti, a számla egy részét persze a lakosság 
fizette, de fizettek azok is, akik okozták a bajt: 
a külföldi kézben és monopolhelyzetben 
lévő bankoknak, üzletláncoknak, 
távközlési és energiaszolgáltatóknak 
különadót kellett fizetniük a válság idején.
    Rámutat: a magyar miniszterelnök is 
lenyomta a hiányt a GDP három százaléka 
alá, arra kényszerítve az Európai Bizottságot, 
hogy „nehéz szívvel”, de Magyarországgal 
szemben is megszüntesse a túlzottdeficit-

eljárást. „Az önfejű Magyarországnak sem 
kellett sokkal drágábban finanszíroznia 
magát a pénzpiacokról, mint a »szófogadó 
Romániának«, nem tették ki az Európai Unióból, 
és most felkészültebben várja a közelgő viharos 
időket” – véli a román gazdasági elemző.
  „A budapesti Viktor győzött, nem 
a bukaresti Victor! A cipőfényezők 
sosem győznek, még akkor sem, ha 
ragyogóra fényezik gazdáik cipőjét” 
–zárja cikkét Ilie Şerbănescu.

       Közel nyolcvan nap várakozás és többszöri 
sürgetés után válasz érkezett az Európai 
Bizottságtól az Erdélyi Magyar Néppárt és az 
Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács által március 
végén benyújtott európai polgári kezdeményezés 
tervezetére. A kezdeményezés tervezetét 

Szilágyi Zsolt alelnök, az Erdélyi Magyar 
Néppárt Kül- és Nemzetpolitikai Kabinetjének 
vezetője küldte el előzetes normakontrollra 
az Európai Bizottság illetékes szervéhez.
A Jogi Főosztállyal való konzultáció nyomán 
válaszában a Bizottság polgárokkal való 
kommunikációért felelős osztálya megerősíti: 
„A kisebbségekhez tartozó egyének védelme 
fontos az Európai Bizottság számára (...) 
Bár az Alapjogi Charta tiltja a valamely 
nemzeti kisebbséghez való tartozás alapján 
történő hátrányos megkülönböztetést, 
az Uniónak nincs általános hatásköre a 
kisebbségek ügyében, és különösképpen nincs 
egy kisebbség jogállásának elismerésére, 

valamint a kisebbség önrendelkezésére 
vagy autonómiájára vonatkozóan.”
Majd így folytatja: „Az Európai Bizottság 
aktívan támogatja a kulturális örökség 
megőrzésének elveit a kulturális együttműködés 
keretein belül és az erre irányuló konkrét 

kezdeményezések megvalósítása során, habár 
az Európai Uniónak nincs konkrét hatásköre 
ezen a területen. Az Uniónak (...) bátorítania 
kell a tagállamok közötti együttműködést, és 
szükség esetén támogatnia és kiegészítenie kell 
a  tagállamok kezdeményezéseit. Az Európai 
Uniónak nincs döntéshozatali hatásköre 
a kulturális örökség védelmének terén.”
„Ezek alapján, elviekben úgy tűnik, nem 
létezik törvényes alap az önök által benyújtott 
kezdeményezés elfogadására” – vonja le 
a következtetést a válaszban a Bizottság 
polgárokkal való kommunikációért felelős 
osztálya, hozzátéve azt, hogy természetesen 
„ez az álláspont sem a Bizottságot, sem pedig 

a kezdeményezőt hivatalosan nem kötelezi, 
a véleményezés pusztán tájékoztató jellegű.” 
Az Európai Bizottságtól érkezett választ Szilágyi 
Zsolt alelnök, aki az Erdélyi Magyar Néppárt 
küldöttségének élén éppen a FUEN brixeni 
kongresszusára indult, a következőképpen 
értékelte: „A válaszlevél 78 nap várakozás 
után született meg. A tény, hogy az Európai 
Bizottság Jogi főosztályának két és fél hónapra 
volt szüksége ebben a témában egy választ 
adni, azt jelzi, hogy jó helyen kopogtatunk, 
az általunk beadott szöveg pedig éppen hogy 
súrolja a lécet. Nem kívánok a válasz belső 
logikai ellentmondásaival foglalkozni, de 
aláhúznám azt, hogy míg mi a tervezett polgári 
kezdeményezésünkkel arra kérnénk az Uniót, 
hogy fogadjon el egy uniós kisebbségvédelmi 
egyezményt, addig a válaszlevélben arra 
kaptunk választ, hogy az Uniónak nincs 
kompetenciája az önrendelkezés és az 
autonómia ügyében. Ez utóbbit eddig is tudtuk... 
A beadványunkra érkezett válasz és az ezzel 
kapcsolatos tapasztalat mindenképpen fontos, 
ugyanis hónapok óta egyeztetünk szakértőkkel, 
nemzetközi jogászokkal ez ügyben, de nem 
jutottunk egyértelmű következtetésre, mi lehet 
az, ami jó eséllyel átjuthat a Bizottság szűrőjén. 
Ezért a Bizottság válasza önmagában értékes, 
ugyanis hozzásegít ahhoz, hogy továbblépjünk, 
a tapasztalatot pedig megosszuk mindenkivel, 
aki hasonló kezdeményezésen dolgozik. 
Továbbra is valljuk azt a Kárpát-medencei 
Magyar Autonómitanács által elfogadott 
elvi álláspontot, hogy az Európai Polgári 
Kezdeményezést csakis Kárpát-medencei és 
európai összefogással lehet sikerre vinni.”

Orbán Viktor Victor Ponta
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ködös kifizetések, eltussolt válaszok kökényesden
     Simon   levente, kökényesd polgár-
mestere a mai napig nem tud elszámol-
ni a közösség pénzével, a polgármesteri 
hivatalhoz benyújtott erre vonatkozó 
kérvényekre nem hajlandó válaszolni.

   Veszélyezteti a helyi tanács, illetve a 
polgármesteri hivatal működését Simon 
Levente, Kökényesd RMDSZ-es polgármestere 
– mondta el lapunknak Pelei Sándor, az EMNP 
önkormányzati képviselője. A polgármester 
hanyagsága miatt 2009-ben a prefektusi 
hivatal feloszlatta a kökényesdi tanácsot, 
mivel a törvényben előírt időintervallumban 
nem tartottak ülést, s a történelem majdnem 
megismétlődött 2013-ban is, Simon 64 napon 
át nem hívatta össze a képviselő-testületet, 
azonban az utolsó pillanatban június 
végén mégis megtette, elkerülve ezáltal a 
prefektúrai, illetve pártvezetőségi retorziót. 
Pelei Sándor elmondása szerint a problémák 
nem most kezdődtek Simon Levente 
polgármesterrel, azonban az idei költségvetés 
lenyeletése az önkormányzati képviselőkkel 
már sokukban kiverte a biztosítékot. A 
kökényesdi tanácsnak 11 képviselő a tagja – 2 
néppárti, 1 demokrata-liberális és 8 RMDSZ-
es   –, s azzal együtt, hogy az RMDSZ-esek 
kétharmados többségben vannak, az idei 
büdzsétervezet elsőre elbukott – számolt be 
róla Pelei. Az ezt követő ülésen már az enyhén 
módosított tervezetet elfogadták, de ekkor 
is csak RMDSZ-es pártvezetés nyomásra.    
             A szavazás előtt Kökényesden járt Pataki 
Csaba szenátor, Kereskényi Gábor parlamenti 
képviselő és Kovács Máté megyei tanácsos 
is, megregulázni az RMDSZ-es tanácsosokat, 
akik nem voltak hajlandók elfogadni a Simon-
féle költségvetést – magyarázta a néppárti 
képviselő. A polgármester 180 ezer lejt 
akart kicsikarni egy öltöző megépítésére a 
helyi futballpálya szomszédságában, ami a 
módosítást követően leredukálódott 90 ezer 
lejre, ami ezen a szinten ugyancsak horribilis 
összegnek számít. Ezentúl megszavaztak 
még 25 ezer lejt a futballcsapat fenntartására, 
aminek mellesleg a polgármester az edzője 
– tette hozzá az EMNP tanácsosa. Pelei 
külön kitért arra is, hogy a focicsapat több 
környékbeli településen is bemutatkozott 
már, de nemcsak játéktudásával, hanem 
agresszivitásával és duhajkodásával is. 
Legyen szó otthoni vagy más településen 
lejátszott mérkőzésről, szinte nincs 
olyan, hogy a kökényesdi futballisták a 
játék befejeztével ne kezdeményeznének 
verekedést – mondta felháborodásának 
hangot adva az önkormányzati képviselő.
   Kökényesd lakosságának mintegy 99 
százaléka magyarnak vallja magát, mindössze 
33 személy román nemzetiségű. Mindenki 
magyarul beszél, sőt még a „román”, azaz 
demokrata-liberális képviselőtársa is 
magyar – magyarázta Pelei Sándor néppárti 
önkormányzati képviselő. Ettől függetlenül 
a Kökényesd hivatalos honlapján (www.
porumbesti.eu) magyarul nem szerepelnek a 
tanácsi határozatok, de még román nyelven 
is elég szegényesen. Az elmúlt nyolc év 
alatt összesen négy jegyzőkönyv került 

fel a honlapra, azokban is felfedezhető 
Simon Levente polgármester legfontosabb 
célkitűzése: a futballpálya modernizálása. 
A legutóbbi jegyzőkönyv (július 15-i 
böngészéskor)  a 2010. március 2-i tanácsülést 
eleveníti fel, amikor a polgármester azon év 
legfontosabb beruházásának a futballpályát 
tekintette: „Dl. primar: „Cea mai importantă 
investiţie din acest an ar fi terenul de fotbal”   
(idézet a tanácsülés jegyzőkönyvéből). 
Figyelmen kívül hagyva ezzel a tanácsosok 
érveit és kéréseit arra vonatkozóan, hogy járdát, 

illetve aszfaltozott utakat szeretnének, sőt a 
közvilágítás korszerűsítése, illetve bővítése 
is a prioritások között kellene szerepeljen. 
 
tönkrement beruházás

Kökényesden nagy pénzekből csinálnak 
kis dolgokat és nem fordítva – magyarázta 
Pelei. Nem kevesebbe, mint 39 ezer 
lejbe került a futballpálya füvesítése és 
az öntözőberendezés megvásárlása és 
üzembe helyezése. Az öntözőnek azonban 
nem sokat örvendhettek, mert egy másik 
projekt következtében az tönkrement. Egy 
iskola felépítését tervezték a futballpálya 
szomszédságába, ám a projektfelelősök 
elszámolták magukat: a tanintézetet 
beletervezték a pálya egyik sarkába. Az 
öntözőberendezéssel felszerelt pályát el 
kellett mozdítani, így a csőrendszer ma már 
hasznavehetetlen – magyarázta a tanácsos. 
 
kifizetetlen számlák

A polgármesteri hivatal nemrég internet- 
és telefonszolgáltatás nélkül maradt, mivel 
a számlák nem lettek törlesztve, annak 
ellenére, hogy a költségvetésben erre a 
célra el voltak különítve összegek. A hivatal 
számlája zárolva lett, miután egy több mint 
két évvel ezelőtti ötvenezer lejes számlát 
nem egyenlítettek ki egy vállalkozásnak. 
A vállalat képviselői pert indítottak az 

önkormányzat ellen, jogerős ítélet is született 
ez ügyben, amiben kötelezték a polgármesteri 
hivatalt a számla kiegyenlítésére.   Ennek 
következtében zárolták a polgármesteri 
hivatal banki folyószámláit   – tudtuk meg.

Megválaszolatlan kérdések

Pelei Sándor, az EMNP kökényesdi tanácsosa 
2012 novemberétől a mai napig mintegy tíz 
kérvényt tett le, amikben kérte a település 
vezetőjét, hogy számoljon be azokról a 

kiadásokról, amelyek közpénzekből lettek 
eszközölve, ám érdemleges választ mind a 
mai napig nem kapott.  Írásos választ igényelt 
többek között arra is, hogy a polgármesteri 
hivatal személygépkocsiját miért vezetik 
olyan személyek is, főleg munkaidő után, akik 
nem alkalmazottai a hivatalnak. Ugyanakkor 
kérte a fuvarlevelek bemutatását is az 
elmúlt egy évre visszamenőleg, de erre sem 
kapott hivatalos választ a törvényben előírt 
határidőn belül. Az önkormányzati képviselő 
felhívta a Szatmár megyei Kormánybiztosi 
Hivatal vezetőjének, Eugeniu Avramnak 
a figyelmét arra, hogy a kökényesdi 
községháza a mai napig nem rendelkezik 
külön villanyórával, így a számlázás is egy 
magáncégen keresztül történik , a pontos 
fogyasztás  rejtve marad.   A településen 
elvégzett munkálatok dokumentációját (a 
tervrajztól a településrendezési jóváhagyáson 
keresztül a munkálat kifizetéséről szóló 
bizonylatig) sem tudta eddig bemutatni a 
polgármesteri hivatal, mint azt sem, 
hogy a Mezőgazdasági Kifizetési és 
Intervenciós Ügynökségtől (APIA) 
befolyt összegek merre vándoroltak. 
    Nem tud vagy nem akar a polgármester 
egy pontos kimutatást adni a fentebb 
felsoroltakról, ezért fordultunk 
magasabb hivatalokhoz, hogy végre 
egy pontos képet kapjunk arról, hogy 
mi is folyik Kökényesden – tette hozzá 
Pelei Sándor, az EMNP helyi tanácsosa.
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Erdélyről erdélyiekkel Brüsszelben
        Tőkés László európai parlamenti képviselő, 
az Erdélyi Magyar Néppárt védnöke brüsszeli 
irodájának szervezésében rendhagyó 
kiállítás nyílt az Európai Parlament Antall 
Józsefről elnevezett épületében június 26-

án. Az „Erdély – egy európai régió” címmel 
megrendezett tárlaton egy hatvanfős 
erdélyi delegáció tagjaiként többek között 
érmelléki, széki és kalotaszegi néptáncosok 
is felléptek, valamint a mérai Csűrös zenekar.  
A kiállítás huszonkét, gazdagon illusztrált 
mozgóplakáton mutatja be azokat a 
hagyományos történelmi tájegységeinket, 
valamint jellegzetes településeinket, melyek 
alapján egy szülőhazánkkal ismerkedő idegen 
hiteles képet alkothat magának Erdélyről, 
ezen belül az erdélyi magyar kultúránk és 
hagyományaink gazdagságáról. A helyszínen 
az érdeklődők egy tájékoztató füzetet is 
kézhez kaptak, amelyet a Bálványosi Intézet 
adott ki „Európa tündékertje: Erdély” címmel. 
Tőkés László a tárlatnyitón a többségében 
európai képviselőkből álló közönségnek 

Erdély sokszínűségéről beszélt, emlékeztetve 
arra, hogy természeti szépségei és kulturális, 
vallási-spirituális gazdagsága, valamint 
rendkívüli történelmi múltja miatt nagy 
magyar írónk, Móricz Zsigmond méltán 

nevezezte ezt a régiót „Tündérkertnek”, 
ezzel együtt pedig találóan hívták „a 
Kelet Svájcának”. EP-képviselőnk  Erdély 
történelmének vázlatos ismertetése 
kapcsán hangsúlyozta: „Sajátos értékeink 
felmutatásával próbáljuk meghaladni a 
visszahúzó múltat, és szövetkezzünk Erdély 
érdekében – egy új jövendőre! A magyar–
szerb megbékélés előremutató példájából 
is merítve, Trianon és a kommunista 
diktatúra ütötte sebek gyógyításával, építsük 
újra veszendőbe menő Tündérkertünket, 
Erdélyt!” Felhívta a figyelmet a Romániában 
esedékes regionalizációs tervek veszélyeire. 
Meggyőződése szerint ha Erdély mesterséges 
határok mentén való újrafelosztását – Európa 
szeme láttára – megvalósítanák, ez Románia 
„afrikanizálódásával”, az erdélyi magyarságnak 

pedig a további diszkriminációjával volna 
egyenlő. Tőkés László azzal a gondolattal zárta 
beszédét, hogy mi, erdélyiek csak úgy és akkor 
maradhatunk meg Európában és európaiként, 
ha integritásunkat és erdélyi identitásunkat 
híven megőrizzük. „Erdély számára 
Európa jelenti a megoldást” – hangzott el. 
Tőkés László meghívására a kiállításmegnyitón 
jelen volt Michael Gahler német néppárti 
képviselő, akit Szilágyi Zsolt, a rendezvény 
moderátora, EP-képviselőnk brüsszeli 
irodavezetője, az Erdélyi Magyar Néppárt 
egyik alelnöke úgy mutatott be, mint aki több 
éve foglalkozik a kelet-közép-európai térség 
országaival, így jól ismeri Erdélyt is. Gahler 
köszöntő szavaiban megtisztelőnek nevezte 
a felkérést, hogy megnyithatja a rendhagyó 
kiállítást. Hangsúlyozta: Kelet-Közép-
Európában a különböző identitásoknak 
európai módon kell egymáshoz 
viszonyulniuk. A nacionalizmus egyik 
oldalon sem fogadható el; az egymást 
kirekesztő, és legyőzni akaró identitásoknak 
nincs helye Európában. A német 
képviselő kifejtette: reméli, hogy Erdély 
európai régió marad, és több nemzet, kultúra, 
vallás regionális kerete lesz a továbbiakban is. 
            Ezt követően az érmelléki, széki és 
kalotaszegi táncoknak örvendhetett a népes 
közönség, akiket az erdélyi vendégek a 
mézeskalács-készítés és a gyékényfonás 
rejtelmeibe is beavattak. Mindemellett 
az érdeklődők megismerkedhettek 
az erdélyi ízvilággal: termelői mézet, 
szilva-, cseresznye- és barackpálinkát, 
valamint  Hegedűs Attila  saját termelésű 
érmelléki borait is megkóstolhatták.

az uszítástól a hiúság vásáráig
                 A néhai romániai kommunista rezsim 
központi magyar nyelvű sajtóorgánumának, 
a gyászos emlékezetű Előrének a jogi és 
szellemi utódja, a ma már csak interneten 
olvasható Új Magyar Szó július 10-én egy 
újabb alantas, durva támadást intézett 
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács és 
annak elnöke ellen. Tőkéséket gazdagítja 
az árvízkárosultak pénze? címmel olyan 
„tényfeltáró fércmunkát” tett közzé az 
RMDSZ szócsöveként ismert portál, amely a 
legkomolytalanabb bulvársajtónak is díszére 
válna, miközben kimeríti a legocsmányabb 
manipuláció és „parasztvakítás” tényét. 
Az uszító, provokáló, olvasóhergelő írásra 
– amelyet szinte az összes RMDSZ-uralta 
médium átvett és továbbgörgetett – Sándor 
Krisztina, az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
ügyvezető elnöke egy közleményben reagált. 
Ebben leszögezi: „Ismeretes, hogy az EMNT 
Erdély-szerte önkénteseket toborzott, akik a 
magyarországi árvízvédelmi munkálatokban 
segédkeztek. Az is ismert, hogy az EMNT – a 
nemzetközi átutalási költségek csökkentése 
érdekében – korábban felajánlotta számláját 
mindazoknak, akik pénzadománnyal kívánnak 
segíteni a magyarországi árvízkárosultakon. 
Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanácsnak nem 
volt tudomása arról, hogy a magyarországi 
árvízkárosultak megsegítésére felajánlott 

összegek az OTP Bank egyik kolozsvári 
fiókjában úgymond automatikusan az EMNT 
számlájára kerültek, és ennek az okát sem 
ismeri. Az EMNT július 10-ig 97 adakozótól 
összesen 8099,10 lejt gyűjtött össze, ebből 
3934,10 lej szerepel a bankszámláján, 4165 lejt 
pedig EMNT-irodákban összesítettek készpénz 
formájában. Az összegyűlt adományokat – a 
következő napokban befolyó összegekkel 
együtt – az EMNT képviselői a jövő hét 
elején személyesen adják át a dunabogdányi 
árvízkárosultaknak, az adakozók névsora 
kíséretében.Végül megjegyzendő, hogy 
még az Új Magyar Szó cikkében említett 

adományozó sem feltételezte, hogy az EMNT 
más célokra költené el az adományokból 
befolyó összeget, amint azt a cikk címe 
meglehetősen rosszindulatúan sugallja.”
Az ominózus cikk amúgy nemcsak az 
EMNT-t próbálta befeketíteni, hanem az 
adománygyűjtésben önzetlenül segédkező 
magyar bankot is, illetve annak szolgálatkész 
alkalmazottait, ugyanakkor azoknak  a 
„nagylelkű kolozsvári adományozóknak” 
a hiúságát is ki akarta elégíteni, akik 
pár lejes felajánlásukért cserébe 
publicitást, nyilvános elismerést vártak.

Szatmári önkéntesek Dunabogdánynál segédkeznek
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irodát avattak tasnádon
          Július 6-án ünnepélyes keretek között 
avatták fel az Erdélyi Magyar Néppárt és 
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács irodáját 
Tasnádon. A megnyitón jelen volt Toró T. Tíbor, 
az EMNP országos elnöke, Zatykó Gyula, az 
EMNP partiumi régióelnöke, Hégető László 
Levente, az EMNP, valamint Veres Kupán 

Enikő, az EMNT Szatmár megyei elnöke. 
Dallos Tamás, a tasnádi EMNP-szervezet 
elnöke köszöntő beszédében kiemelte, hogy 
bár már egy éve működik a Néppárt Tasnádon, 
mégis nehéz út áll előttük, hiszen minél 
több környékbelihez szeretnék eljuttatni a 
párt nézeteit, valamint annak céljait. Hégető 
megyei elnök biztosította a tasnádiakat arról, 
hogy minden segítséget megkapnak ahhoz, 
hogy munkájukat jól tudják végezni és a 
magyarságot minél hatékonyabban tudják 
képviselni. Zatykó régióelnök vette át a szót, aki 
az iroda megnyitását egy újszülött érkezéséhez 

hasonlította, ugyanis ilyenkor összegyűlik a 
család, mint ahogy történt most is. Forgószelek 
támadnak, s ha nincs gyökerünk, akkor azok 
el is visznek bennünket – folytatta, utalva 
arra, hogy ebben az új irodában többek között 
helyet kap a honosítási akták előkészítése 
is, elősegítve a magyar állampolgárság 

megszerzését mindazok számára, akik ezt 
kérelmezik. Az irodát kalákában alakították 
ki, így még jobban sajátjuknak fogják érezni 
a tasnádiak, akiket a régióelnök felszólított 
arra, hogy a „nemzet napszámosai” legyenek. 
Toró T. Tibor országos pártelnök örömének 
adott hangot, hogy egy újabb irodát sikerült 
megnyitni és a magyarság szolgálatába 
állítani. Jó látni a lelkes fiatalokat, akik azért 
fáradoztak, hogy ez a közösségi létesítmény 
ma megnyithassa kapuit itt Tasnádon – tette 
hozzá. Majd az elnök beszámolt az országos 
elnökség legutóbbi üléséről, amelyen több 

cselekvési tervet fogadtak el, az egyik közülük 
a régióátszervezésre vonatkozik. Hangsúlyozta, 
hogy a Partiumban közel félmillió magyar él, 
itt-ott már szórványban, akiket a Bukarestben 
tervezgetett régióátszervezés még jobban 
szétzilál, nem beszélve a Székelyföldről, 
amelyet közigazgatási eszközökkel próbálnak 

még jobban háttérbe szorítani. Hiába 
vannak magyar nevű képviselők a román 
parlamentben, itt most arra van szükség, 
hogy a közösség megmozduljon, különben 
nagy bajok lesznek – tette hozzá Toró. Július 
20-án egy képzeletbeli nagy lánccal akarjuk 
összefogni Erdélyt, különböző helyszíneken 20 
órakor mintegy 20 percen át akarjuk felhívni 
a figyelmét Brüsszelnek, Bukarestnek és az 
egész világnak, hogy velünk, magyarokkal 
nem lehet bármit megcsinálni Erdélyben 
sem – zárta beszédét a Néppárt elnöke.

pénzadományt vitt az EMNt és a 
Néppárt dunabogdányba
    Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács és az 
Erdélyi Magyar Néppárt partiumi vezetői, Nagy 
József Barna és Zatykó Gyula régióelnökök 
csütörtök délelőtt a sajtó és a dunabogdányi 
önkormányzati képviselők jelenlétében 
átnyújtották Pályi Gyula polgármesternek az 
árvízkárosultak megsegítésére gyűjtött erdélyi 
pénzadományt: 8654 lejnek megfelelő forintot. 
Pályi Gyula meghatottan üdvözölte a vendégeket, 
és köszönetet mondott az erdélyi segítségért. 
Minden adománynak helye van a településen, 
ugyanis a károk helyreállítása jelenleg is 
zajlik, mondotta. Zatykó Gyula, a Néppárt 
alelnöke tájékoztatta a jelenlevőket arról, hogy 
a pénzösszeget az Erdélyi Magyar Nemzeti 

Tanács egyes irodáiban, valamint bankszámlán 
gyűjtötték össze. Nem először járnak a 
településen: június elején, a rekordmennyiségű 
árvíz idején közel száz önkéntessel segítették 
az árvízi védekezést. Nagy József Barna 
felelevenítette az akkori példaértékű 
összefogást. Nemcsak Dunabogdányban, 
hanem Esztergomban is részt vettek az erdélyi 
önkéntesek az árvízvédelemben. Dunabogdány 
polgármestere végül körbevezette az erdélyi 
vendégeket a településen. Több olyan 
magánházat is felkerestek, ahol hatalmas 
károkat okozott az árvíz, és elbeszélgettek az 
ott élőkkel. Végigsétáltak azon a Duna-menti 
sétányon is, melyet nemrég még víz borított.

az európai polgári 
kezdeményezésről
         Június 29-én Nagyváradon közösen ülésezett 
az EMNP és az EMNT elnöksége. A találkozón 
kiemelt napirendi pontként szerepelt az európai 
polgári kezdeményezés kérdése. A részvevők 
meghallgatták Szilágyi Zsolt megbízott 
alelnök előterjesztését, és megelégedéssel 
nyugtázták, hogy a két szervezet munkájának 
eredményeként közös tervezetüket idén 
március 22-én, elsőként sikerült benyújtani 
jogi elővéleményezés céljából. Az EMNP 
küldöttsége részt vett az Európai Népcsoportok 
Föderatív Uniójának (FUEN) június 19–22. 
között a dél-tiroli Brixenben megrendezett 
kongresszusán, ahol bejelentették, hogy a 
FUEN is elindítja saját kezdeményezését. Bár 
kezdeményezésük szövegét és jogi indoklását 
nem hozták nyilvánosságra, a EMNP két jelen 
lévő alelnöke, Király Melinda és Szilágyi Zsolt 
az európai kisebbségi szolidaritás jegyében 
elvi támogatásáról biztosította a FUEN-t, és 
átnyújtották vezetőiknek az Európai Bizottság 
jogi szolgálatától saját kezdeményezésükre 
kapott véleményezést. Az alelnökök 
üdvözölték, hogy a SZNT is benyújtotta 
saját európai polgári kezdeményezés-
tervezetét; az EB jogi szolgálatának 
véleményét körülbelül két hónap múlva 
fogják közölni. A Kárpát-medencei Magyar 
Autonómiatanács tavaly júniusban Budapesten 
megtartott ülésének döntése értelmében 
az   EMNP támogatni fog minden olyan 
kezdeményezést, amely átjut a jogi regisztráció 
szűrőjén, és az európai őshonos közösségek 
jogainak törvényi biztosítását szolgálja.
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Magyar útlevelet is lehet igényelni az EMNt irodáiban
Szatmárnémetiben már 19 személy élt a lehetőséggel
  A kolozsvári magyar főkonzulátus 
tájékoztatása szerint ezentúl a főkonzulátus 
mellett az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
irodáiban (az ún. demokráciaközpontokban) 
sorra kerülő konzuli napokon is igényelhetnek 
magyar útlevelet azok, akik nem tudnak 
ezért Kolozsvárra utazni. A Szatmárnémeti 
Demokráciaközpontban (Vasile Lucaciu 
sgt. 18. szám) július 12-én a konzuli nap 
keretében összesen 19 személy kérelmezett 

magyar útlevelet. Ilyen úti okmányt csak 
azok kérhetnek, akik már letették a magyar 
állampolgársági esküt. Az útlevélkérelem 
benyújtásakor be kell mutatni az eredeti 
honosítási okiratot, ennek másolatát, a 
lakcímkártyát (amennyiben már megkapták) 
és egy érvényes személyazonosító 
igazolványt. Az útlevél érvényességi ideje: 
6 éves életkor betöltéséig 3 év, 6–18 éves 
életkor között 5 év, 18–70 éves életkor 
között 5 év, illetve kérelemre 10 év, 70 éven 
felüliek esetében 10 év. Azok a nők, akik 
az eskütétel után kötnek házasságot és 
felveszik férjük nevét, először a házasságot 
kell anyakönyveztessék és a személyi 
nyilvántartó rendszerben kell módosítsák a 
nevüket. Útlevelet csak ezután igényelhetnek. 
Fizetendő díjak: 18–70 évesek részére a 10 
éves útlevél 69 euró, az 5 éves útlevél 46 

euró; 18 év alattiak és 70 év felettiek részére 
29 euró (az összegek tartalmazzák a 20 eurós 
konzuli díjat is). Lehetőség szerint minden 
kérelmező pontos összeggel jelenjen meg. 
Kiskorú személyek esetében mindkét szülő 
jelenléte szükséges, valamint a gyermek 
eredeti születési anyakönyvi kivonata 
(születési bizonyítvány). Amennyiben az 
egyik szülő nem tud megjelenni, csatolni kell 
az ő közjegyző vagy a gyámhatóság előtt 
tett hozzájáruló nyilatkozatát, vagy a szülői 
felügyelet megszűnését igazoló okiratot (ha 
ezek idegen nyelven készültek, akkor magyar 
nyelvű fordítással együtt). 12 éves kor alatt a 
gyermek megjelenése nem kötelező, de egy 
igazolványképét vigyenek magukkal a szülők. 
Az elkészült útlevél 4-5 hét múlva érkezik 
meg a főkonzulátusra, így a következő konzuli 
napon át is tudják nyújtani azt az igénylőnek.

adományok a 
könyvtárnak
    Az Erdélyi Magyar Néppárt szatmárnémeti 
szervezete nemrég egy könyvgyűjtési 
felhívással fordult a szatmári emberekhez, 
aminek eredménye is lett. Ezt bizonyítja a 
Maurer Alapítvány felajánlásának köszönhető 
több mint ezer kötet is, ami sikeresen 
eljutott Mikolára, ahol tovább gazdagítja a 
Kölcsey-könyvtár gyűjteményét. Az EMNP 
továbbra is várja minden segítőkész ember 
adományát, legyen szó akár használt 
vagy új könyvről, ha az illető szeretné 
felajánlani a Kölcsey-könyvtár bővítésére. 
Az adományozók bővebb információkért 
hívhatják a 0261/768-110-es telefonszámot, 
vagy személyesen érdeklődhetnek a Néppárt 
szatmárnémeti székházában az Árpád utca 
(Vasile Lucaciu) 18. szám alatt, hétfőtől 
péntekig reggel 9 és délután 5 óra között. 

ady Endre és a szabadkőművesség
Június 20-án a Szatmárnémeti 
Demokráciaközpontban, az Erdélyi Magyar 
Nemzeti Tanács helyi szervezete kulturális 
programjainak keretében tartott előadást 

Raffay Ernő történész, politikus. Jóval a kezdés 
előtt az EMNT-székházban már alig lehetett 
ülőhelyet találni, a pótszékek igénybevételének 
ellenére is, sokan állva hallgatták végig 
A magyarországi szabadkőművesség és 
Trianon címmel megtartott előadást. Raffay 
1989–90-ben az Erdélyi Szövetség társelnöke 
volt. 1993–94-ben a Hadtörténeti Intézet 
és Múzeum főigazgatója, 1996-tól a Károli 
Gáspár Református Egyetem oktatója, 
tanszékvezetője. Később rektorhelyettese 
és a Bölcsészettudományi Kar dékánja. 
Magyarország XIX-XX. századi történelmét 
tanítja. Szakterülete Erdély és a román–
magyar kapcsolatok, valamint Trianon és 
az elszakított területek magyarságának 
története. Három földrész sok városában 
tartott e témákban előadásokat.
Raffay Ernő a Trianon Társaság alapító 
tagja, később társelnöke. Rendszeresen 

közöl cikkeket és tanulmányokat. Trianon 
titkai című könyvének jelentős szerepe 
volt a rendszerváltás időszakában 
abban, hogy a közfigyelem a határon túli 

magyarokra irányult. 2007-ben Szidiropulosz 
Archimédesszel létrehozta a Trianon 
Kutatóintézetet, amely Trianoni Szemle néven 
ad ki történelmi folyóiratot 2009 januárja óta.
A demokráciaközpontban megtartott előadás 
keretében mutatta be Raffay Ernő legújabb 
könyvét is, amely Szabadkőműves béklyóban 
– Ady Endre és a szabadkőművesség I. 
(1899-1905) címmel jelent meg. A könyv 
nagy valószínűséggel sokakat meg fog 
botránkoztatni, ugyanis bemutatja azt 
az Adyt is, aki váteszi zsenialitása mellett 
a szabadkőművesek által jól fizető 
munkahelyekhez jut, azonban a korabeli 
magyar írók és kispolgárok megvetik őt 
zagyvasága, önteltsége, züllött életvitele 
miatt. A történelmi Magyarország szétverését 
előmozdító szabadkőművesek és Ady 
„románcát“ a szerző 1905-ig követi nyomon, 
a folytatásra a közeljövőben kerül sor.

CSILLAGOS HÍREK
Kiadja az Erdélyi Magyar 
Néppárt
Szatmár megyei szervezete

Szerkesztőség:
440038 Szatmárnémeti
Árpád (Vasile Lucaciu) utca 18.
tel: 0261-768-110
e-mail: emnpszatmar@yahoo.ro

Átadták a könyveket a Kölcsey Könyvtárnak
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több száz anyakönyvi kivonatot hoztak
  A kolozsvári magyar főkonzulátus 
tájékoztatása szerint ezentúl a főkonzulátus 
mellett az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
irodáiban (az ún. demokráciaközpontokban) 
sorra kerülő konzuli napokon is igényelhetnek 
magyar útlevelet azok, akik nem tudnak 
ezért Kolozsvárra utazni. A Szatmárnémeti 
Demokráciaközpontban (Vasile Lucaciu 
sgt. 18. szám) július 12-én a konzuli nap 
keretében összesen 19 személy kérelmezett 
magyar útlevelet. Ilyen úti okmányt csak 
azok kérhetnek, akik már letették a magyar 
állampolgársági esküt. Az útlevélkérelem 
benyújtásakor be kell mutatni az eredeti 
honosítási okiratot, ennek másolatát, a 
lakcímkártyát (amennyiben már megkapták) 
és egy érvényes személyazonosító 
igazolványt. Az útlevél érvényességi ideje: 
6 éves életkor betöltéséig 3 év, 6–18 éves 
életkor között 5 év, 18–70 éves életkor 
között 5 év, illetve kérelemre 10 év, 70 éven 
felüliek esetében 10 év. Azok a nők, akik 
az eskütétel után kötnek házasságot és 
felveszik férjük nevét, először a házasságot 
kell anyakönyveztessék és a személyi 
nyilvántartó rendszerben kell módosítsák a 

nevüket. Útlevelet csak ezután igényelhetnek. 
Fizetendő díjak: 18–70 évesek részére a 10 
éves útlevél 69 euró, az 5 éves útlevél 46 
euró; 18 év alattiak és 70 év felettiek részére 
29 euró (az összegek tartalmazzák a 20 eurós 
konzuli díjat is). Lehetőség szerint minden 
kérelmező pontos összeggel jelenjen meg. 
Kiskorú személyek esetében mindkét szülő 
jelenléte szükséges, valamint a gyermek 
eredeti születési anyakönyvi kivonata 
(születési bizonyítvány). Amennyiben az 

egyik szülő nem tud megjelenni, csatolni kell 
az ő közjegyző vagy a gyámhatóság előtt 
tett hozzájáruló nyilatkozatát, vagy a szülői 
felügyelet megszűnését igazoló okiratot (ha 
ezek idegen nyelven készültek, akkor magyar 
nyelvű fordítással együtt). 12 éves kor alatt a 
gyermek megjelenése nem kötelező, de egy 
igazolványképét vigyenek magukkal a szülők. 
Az elkészült útlevél 4-5 hét múlva érkezik 
meg a főkonzulátusra, így a következő konzuli 
napon át is tudják nyújtani azt az igénylőnek.

olvasói levél
Én így emlékszem...

Meghalt dr. Katona Tamás történész és tanár, 
nyugalmazott államtitkár és országgyűlési 
képviselő, adta hírül a rádió és televízió 
június 29-én. Igen, megint szegényebbek 
lettünk egy csodálatos előadókészséggel 
rendelkező emberrel, tudós tanárral, aki oly 
élményszerűen adta elő 1848 történéseit, 
a reformkort, hogy a diák és hallgatóság 
egyaránt teljes odafigyeléssel, elbűvölten 
figyelte a művészien megfogalmazott 
előadásait. Tudatában vagyok annak, hogy 
nem én vagyok hivatott Katona Tamás 
méltatására jellemzésére, mégis engedjék 
meg, hogy elmondhassam és megoszthassam 
Önökkel azokat az élményeket, amelyeket 
a sors jóvoltából neki köszönhetek. 2004. 
szeptember 21-én meghívást kaptam 
feleségemmel együtt a Széchenyi István 
Közgazdasági Szakközépiskola tanáraitól, 
a Széchenyi  Kör elnökétől  annak az 
emlékoszlopnak az avatására, amit a 
Széchenyi Társaság kérésére faraghattam, 
és nem kis meglepetésemre Katona Tamás 
mondta el az avatóbeszédet. Ez alkalommal 
egy felejthetetlen egész napot tölthettem el 
társaságában, gyarapodva és gazdagodva 
tudása által. Az egyik legnagyobb élmény 
számomra az egy-két órás előadás volt, amit a 
szakiskola történelem iránt érdeklődő diákjai 
számára tartott. Olyan nemes egyszerűséggel 
tárta fel a fiatalok előtt Széchenyi István életét, 
fiatalkori éveit, kicsapongó kalandozásait, 
hogy az ezen szórakozó diákok körében úgy 
éreztem, hogy odavész a reformkor nagy alakja, 
„a legnagyobb magyar”. Bevallom őszintén, 
csak az előadás végén döbbentem rá, hogy 
csak így ismerhető meg igazán Széchenyi, 
aki önkínzó gyötrelmei közepette találhatta 
meg igazi önmagát. Ebből a felejthetetlen 
élményből és a többi találkozásból próbáltam 

felépíteni magamnak azt a Széchenyit, akit 
kevésbé szoktak emlegetni. Széchenyinek 
sikerült levetkőznie fiatalkori hibáit, akárcsak 
Assisi Szent Ferencnek, és tudatában volt 
annak, hogy egy sikeres jövőt csak biztos 
erkölcsi alapokra lehet és szabad építeni. Erre 
próbálta inteni nemzetét, ez a megállapítása 
és intelme örök érvényű kellene hogy legyen. 
Az utóbbi időben sajnos fakulni látszik az az 
igazság, hogy nem gazdasági, hanem erkölcsi 
válságban vagyunk. Pedig ha az utóbbi nem 
oldódik meg, nincs gazdasági felemelkedés, 
sőt az egységért kiáltó önrendelkezés sem 
valósulhat meg, és marad a széthúzás, és a 
pártok martalékává lesz a nemzet jövője. 
Széchenyiről sokat és sokan írtak az első 
és második világháborút követően, a 
kommunista érában és az azt követő ún. 
rendszerváltás után – különösen ünnepi 
alkalmakkor. A sok ünneplés zajában néhány 
jellemző fordulat szinte meggyökerezett 
a köztudatban. E fordulatok közt talán 
a legáltalánosabb az, hogy Széchenyi 
gazdasági reformok által akarta erősíteni 
nemzetet, abban a hitben, hogy csak gazdag 
nemzet lehet szabad és független. Ennek 
a felfogásnak az igazságát azzal próbálták 
bizonyítani, hogy Széchenyi nevét gazdasági, 
közlekedési vállalatok tették ismerté. 
Márpedig ezek az egyoldalú bizonyítékok 
megdőlni látszanak, legalábbis az eddigi 
szerény ismereteim és saját felfogásom 
szerint, már csak azért is, mert szívesebben 
csatlakozom ahoz a felfogáshoz, amit már 
gyermekkoromban hallottam édesanyámtól, 
hogy Eötvös azt mondta talán elsőként az 
ellenzők közül: Széchenyi nem más, mint a 
magyar nemzet nevelője. Széchenyi, amikor 
ifjúkori szenvedélyiből föleszmélt, önkínzó 
lelkiismeretességgel törekedett önismeretre, 
önmaga nevelésére. Ez azt bizonyítja, hogy 
Széchenyi nem anyagi, hanem erkölcsi 

reformot akart az akkori Magyarországon. 
Véleményem szerint a reformkor és az első 
világháború előtti gyors gazdasági siker 
egyik legfontosabb alappillére az erkölcsi 
felemelkedés volt, és ez kellene alapul 
szolgáljon ma is. Ez indított el egy soha nem 
tapasztalt, nemesedési folyamatot a magyar 
nemzet és magyar arisztokrácia soraiban. 
Ennek eredményeként született meg az akkori 
fejlett Magyarország és a világ egyik legszebb 
és legcsodálatosabb fővárosa, Budapest. 
Ahhoz, hogy valami hasonló folyamatról 
merjen álmodni a Kárpát-medence 
magyarsága, Széchenyihez hasonlóan el 
kell jusson ahhoz a felismeréshez, hogy át 
kell nevelnie önmagát. „A múltat végképp 
eltörölni” helyett a múlt értékeinek tiszteletét 
kell felvállalnia. A gyökértelenségünk 
csakis a kiszolgáltatottsághoz vezethet. 
Lásd piacgazdaság, profitorientáltság, 
mértéktelen és féktelen fogyasztói 
társadalom, mind-mind bukásra van 
ítélve, az önellátással, önmérséklettel és 
önmegtartóztatással szemben. Az igaz, 
hogy a megtörtént dolgokat nem tehetjük 
meg nem történtekké, a rablóprivatizációt, 
a közvagyon elherdálását és ennek 
következményeit. De a megmaradáshoz kell 
kivezető utat keresni és találni. A szépapáink 
által szerzett anyagi javak többnyire 
bizonyos érdemek, védelmi harcokban, 
honvédő háborúkban való részvétel és 
bátor helytállás eredményei, szemben a 
mai vörösbárókkal, akik szemrebbenés 
nélkül játszották ki az általuk kreált 
joghézagos törvényeket. Így gazdagodtak 
és gyarapodtak. De mégis úgy gondolom, 
hogy a közjó érdekében esélyt kell adni 
nekik is az önvizsgálatra, annak reményében, 
hogy a nemesedés útjára lépni sosem késő.

Bú József
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a megyében 12 településen tüntettek
folytatás az 1. oldalról

     Szatmár megye több településén is 
szerveztek húszperces tiltakozó tüntetéseket 
július 20-án este 20 órakor. Az Erdélyi Magyar 
Néppárt és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
a román kormány régiósítási terve ellen, az 
autonómiáért és a történelmi régiók mellett  
hívott tüntetni minden demokrata érzelmű, jó 
szándékú, jogkövető Szatmár megyei polgárt 
az országos méretű tiltakozó akció keretében.  
Megyénkben 12 településen tartottak tüntetést: 
Szatmárnémetiben,  Bogdándon, Tasnádon, 
Dobrán, Óváriban, Lelén, Szamoskrassón, 
Börvelyben, Gencsen, Nagykárolyban, 
Kökényesden és Királydarócon. A 

megyeszékhelyen a szigetlankai református 
templom előtti  Dsida-szobornál több mint száz 
tüntető vett részt a megmozduláson. Hégető 
László, az EMNP Szatmár megyei szervezetének 
elnöke felolvasta a tüntetés kiáltványát, 
majd egy fehér galambot röpített a magasba 
jelezve azt, hogy ez egy békés megmozdulás. 
        A tiltakozó akciót egy kis humor is 
fűszerezte, amikor egy, a demonstráción 
részt vevő személy arra kérte az EMNP helyi 
szervezetének elnökét, hogy engedje szóhoz 
jutni az RMDSZ képviselőjét is. A kérésnek az 
elnök eleget is tett volna, ám az RMDSZ részéről 
a meghívás ellenére sem érkezett képviselő. 

Morajlás támadt a jelenlevők között, és sokan 
megjegyezték, hogy az RMDSZ már nem 
képviseli a magyarságot, a nemzeti ügyeket. 
        Az EMNP és az EMNT továbbküzd a 
román kormány régiósítási terve ellen, többek 
között azért, hogy a Partium legyen egységes, 
sajátos jogállású, többnyelvű közigazgatási 
régió. Először tárgyalásokkal és minden 
demokratikus eszköz igénybevételével 
szeretné elérni ezt a célt, s ha így nem sikerül, 
akkor akár utcára is szólítja a polgárokat, 
útlezárásokat is tart majd. „Ráment a 
jelenünk. Gyermekeink és unokáink jövőjét 
nem adjuk!” – áll a tüntetés kiáltványában.

Nagykároly Óvári Lele

Börvely Királydaróc Szamoskrassó

Dobra Kökényesd Bogdánd

Szatmárnémeti


